
Entrevista Pag. 11 

Agustí M.̂  Vilá i Calí 
HISTORIADOR 

Per Llum Torrents 

P. Senyor Vilá, a partir de quan us interessa la 
historia marítima de Catalunya? 

R. Hem de teñir en compte quejo sóc descendent 
de tota una nissaga de navegants, de mariners, de 
capitans, de pilots; en tino constancia des de mitjans 
del segle XVIII. Tinc informado escrita des del rebesavi 
fins el meu pare, és a dir, 5 generacions de navegants. 
Malgrat tots els entrebancs de canvis de domicili, 
situació política i social etc. es va salvar certa quantitat 
de material, el qual vaig comentar a estudiar quan en
cara treballava. Vaig fer dos Ilibrets sobre anécdotes 
de la marina mercant lloretenca, el primer, un recull 
d'anécdotes agafades de viva veu, el segon, en ftinció 
d'informado d'arxius i documents. A partir de la meva 
jubilado, fa quasi 16 anys, em vaig dedicar plenament 
a la investigació. Va ser quan va neixer el Uibre 
Navegants i Mercaders que és una mena de biografía 
de la meva nissaga, tot en base a informado familiar, 
des del permís del governador de Tilla de Cuba, perqué 
el meu rebesavi pogués anar a Guinea a carregar negres, 
a les caries del besavi, fins el pare; aixó em va donar 
material suficient per poder comentar a fer aquest llibre. 
El dia que el vaig presentar em vaig comprometre a 
escriure la historia marinera de Lloret, el fruit d'aquest 
compromís és el llibre La Marina Mercant de Lloret 
deis segles XVIII i XIX. 

P. Referent a aquest darrer llibre, qué compor
ta recollir tanta documentado? 

R. El treball ha estat feixuc i delicat albora. Hem 
de teñir en compte que per fer aquest llibre vaig con
sultar els arxius de protocols de Barcelona, l'escuderia 
de marina de la provincia de Barcelona, que 
aproximadament consta de 70 volums, mes l'escuderia 
de Marina de Mataró a l'arxiu de l'Ajuntament, que té 
altres 40 volums sobre el mateix tema. A mes, vaig 
consultar diversos documents que es conserven en 
l'arxiu de la Corona d'Aragó, mes les escuderies de 
marina de Blanes que es conserven a Girona i a Sta. 
Coloma de Farners, o sigui que amb aixó ja podeu 
veure la feina que té anar fuU per full, buscant tot el 
que em va semblar que podia teñir una relació amb 
Lloret. 

P. Quant temps us va suposar aquest llibre? 
perqué també hi heu indos un gran nombre d'imatges 
deis vaixells lloretencs. 

R. No puc dir-ho, pero molt de temps. És molt 
difícil perqué tot ho anotes i van passant els dies, les 
setmanes i els mesos. I en quant a les fotografíes també 
va ser laboriós perqué es van haver d'anar a buscar les 
pintures deis vaixells personalment casa per casa, a 
Barcelona, a Lloret, a Girona. A mes, amb aquest tipus 
d'objectes amb mes de 150 anys sempre hi ha una certa 
inercia en contra que surti de casa. En alguns casos no 
va haver-hi cap difícultat, pero hem de teñir en compte 
que jo personalment vaig estar sempre al costat deis 
quadres des de que sortien de la casa fins que anávem 
al fotógraf, els fotografíávem i els tornava personalment 
ais propietaris. Va haver-hi algunes imatges que van 
ser una mica difícils d'aconseguir, i només en un cas 
no vaig poder-ho assolir. 

P. Heu gaudit d'alguna mena de suport institu
cional o d'alguna entitat? 

R. L'Ajuntament de Lloret es va fer carree de 
l'edició del llibre, res mes. El meu treball i les despeses 
generades van anar a compte meu, tot aixó no es pot 
calcular peí seu cost enorme, i jo ho faig perqué m'agrada, 
i perqué entenc que sempre quedará alguna cosa de la 
historia del poblé i una mica també de la historia del pais. 

P. I amb la gent de Lloret, quin contacte hi ha 
hagut durant el procés d'investigació, de recuperació 
de patrimoni, de documentado? 

R. Bé, a Lloret hi ha hagut famílies que sí que 
han coMaborat deixant consultar informado deis seus 
arxius particulars, pero n'hi ha encara per consultar. 
A vegades ha resultat difícil. Malauradament, encara 
hi ha una certa resistencia, pero no és generalitzada. 

P. El treball amb un cert tipus de fonts suposa 
també una relació humana, que ens podeu dir d'aquest 
aspecte? 

R. Per exemple en relació amb el llibre La Ma
rina Mercant a Lloret les fonts de tipus familiar no 
foren dificultoses, perqué coneixia les famílies que 
apareixen en el llibre, qui podia teñir informado i qui 
em podia deixar documentado. 
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Amb motiu de les meves investigacions he hagut 
de fer gestions també amb d'altres paisos. Per escriure 
el-llibre Navegants i Mercaders vaig teñir molts 
contactes amb el Brasil i amb 1'Argentina, la gent del 
Brasil es va portar meravellosament bé perqué em van 
ajudar sobretot amb la informació de Testada de l'avi 
a Mato Grosso, dirigint una fábrica de extractes de 
cárnics que era propietat d'uns senyors de Montevi
deo, que procedien de St. Feliu de Guíxols. A 
rArgentina vaig trobar un cátala, un home magnífic, 
el qual fa poc que va venir a Barcelona, vam iniciar 
una relació epistolar. 

També d'altres países han respost a les meves 
demandes, en el cas del meu Ilibre Pilots, carrilaires i 
tapers, vaig consultar l'autoritat del Fort de Lisboa, 
perqué m'enviés informació sobre el vaixell «Jaime 
Civiles», perqué va passar de mans catalanes a mans 
portugueses; em van enviar, des de Portugal, tota la 
copia de la documentació de la transmissió del vaixell 
d'unes mans a altres. Aixó fa molta gracia, pero d'altres 
vegades també he de dir que ni m'han contestat, sempre 
pot passar aixó, no? 

P. Qui respon mes bé els ciutadans particulars o 
les institucions o entitats? 

R. Jo diría que mes o menys d'una manera 
semblant. Ais arxius catalans, les portes son obertes. 
Hi ha interés en que la gent aprofiti aquests llocs potser 
no prou coneguts i utilitzats. Ara, per exemple, amb 
motiu del meu estudi sobre en Monjo i Pons, he 
connectat amb el Museu Naval de Madrid, en Monjo 
hi tenia relació amb l'assumpte del seu famós tractat 
d'Arquitectura Naval, s'havien institut unes escoles, 
que després no es van dur a terme, i ell volia que el seu 
text tos el text oficial d'aquestes escoles de Construcció 
Naval, que no van reeixir. Jo també volia veure si 
trobava alguna informació sobre la participado d'en 
Monjo i Pons, en el projecte de l'Ictíneo; bé dones la 
gent del Museu Naval se n'ocupen de buscar el que 
m'interessa i enviar-m'ho. 

P. Parleu-me d'aquest treball sobre en Monjo i 
Pons i d'altres projectes vostres. 

R. És molt curios, d'en Monjo i Pons sabem 
que arriba a Barcelona molt jove, el seu germá se'n va 
a Arenys, on fa de mestre de primer i segon 
ensenyament, en Joan Monjo i Pons hi va l'any 32 o 
33, és a dir, si va néixer l'any 1818, l'any 33 tenia 
només 15 anys; anys després elabora el seu tractat ge
neral d'arquitectura naval, d'on ho ha tret aixó? també 
fará de mestre, dissenyará vaixells... aquest home devia 
ser un portent. Jo diria que era un idealista. Va anar 
a Igualada a Iluitar contra 1'Espartero, després es fa 
amic d'en Mariano Cubí. L'interessen temes com el 
magnetisme animal, son coses molt curioses. Et dones 
compte que era molt romántic. A Arenys ensenya, com 
el seu germá, i després restaura 1'Escola de Náutica. 
Construeix l'escola náutica de Vilassar de Mar, 

col labora amb en Monturiol, escriu la important Ar-
quitecUira Naval... malgrat tot aixó no és un home 
reconegut. 

Pero també hi ha d'altres temes que son 
interessants, oi? Molts deis meus treballs els centro al 
voltant de Lloret. Per exemple vaig presentar una 
comunicado en les Primeres Jornades de Centres 
d'Estudis Catalans, a Lleida, peí novembre, sobre 
r actuado de la Marina Mercant Lloretenca durant la 
guerra del Francés; a tots ens sembla que en aquest 
període tot va quedar aturat, dones no, l'activitat de la 
Marina de Lloret va ser enorme. Fins i tot gent de 
Girona, invertien els seus diners en les motes i en les 
fustes deis motes i en els vaixells que comerciaven a 
Lloret, es a dir, jo arribo a la conclusió que hi havien 
varies raons perqué aquest comer? funciones, potser 
ais mateixos franceses els hi interessava que es crees 
riquesa per tal de poder demanar contribucions de tota 
mena. Potser també els vaixells de Lloret, aprofitaven 
per comerciar amb els ports que estaven Iliures de 
franceses; trobem un cas, que és el de Vilanova i la 
Geltrú, quan Barcelona i Tarragona están en poder deis 
franceses, l'únic port que queda per comerciar amb 
América i amb els altres ports Iliures de la Península, 
és Vilanova i la Geltrú, en aquest port, l'any 1812, el 
moviment de vaixells, és enorme, gairebé un 5 % (parlo 
de memoria) son de Lloret. Aixó és també una part 
important de la nostra historia. 

P. Qué mes heu fet darrerament? 
R. Hi ha un altre assumpte que també és 

interessant. El Centre d'Estudis Selvatans publica uns 
quaderns cada any, i aquest any he fet una petita 
aportació de la participado del rera-país en la marina 
mercant de la costa, o sigui, jo trobo gent de l'interior 
del país que participa en les motes i en el negoci 
marítim, gent tant de Girona, de Sta. Coloma de 
Farners, d'Arbúcies, e tc . . De la mateixa manera que 
hi haurá els navegants que invertirán en finques 
rustiques o es casaran amb pubilles del rera-país, 
succeeix el contrari, la gent d'interior participa en el 
moviment comercial de la costa. 

També al Masnou he coMaborat en un deis nú
meros de La Roca d'en Xeix. Es va donar el cas que 
Rosa Almuzara, en llegir el meu Ilibre de La Marina 
Mercant de Lloret de Mar, es va adonar de que es 
citava moltes vegades el Masnou, és ciar, jo havia anat 
seguint la vida de cada un deis vaixells que va sortir de 
Lloret, i així va quedar constancia a les fitxes la relació 
que Lloret havia tingut amb altres ports; amb la 
informado quejo havia recopilat vam trobar de l'ordre 
d'uns 54 vaixells que es relacionen amb Lloret i el 
Masnou. 

Actualment investigo la biografía d'en Joan 
Monjo i Pons; i, evidentment, col-laboro sempre que 
puc amb la gent que treballa per a la conservado i 
recuperado del nostre patrimoni marítim. 


